
 

 

Besvarelse af spørgsmål nr. 51 (Alm. del), som Folke-
tingets Sundhedsudvalg har stillet til indenrigs- og 
sundhedsministeren den 31. oktober 2006 
 

Spørgsmål 51: 
"Med henvisning til vedlagte artikel fra MetroXpress den 25. oktober 2006 

”Vagtlæger sender for mange på sygehuset” bedes ministeren oplyse, i 

hvilket omfang vagtlæger indlægger patienter på baggrund af telefoniske 

konsultationer uden at have tilset patienten, og om der er en ændret udvik-

ling heri set over en årrække. I det omfang ministeriet ikke er i besiddelse 

af oplysninger herom, vil ministeren så i værksætte en uvildig undersøgelse 

til belysning af omfanget? Oplysningerne bedes så vidt muligt givet for de 

enkelte amter med henblik på at kunne illustrere, om der er geografiske 

forskelle. Endvidere bedes oplysninger om 

- begrundelser for, at indlæggelser alene sker på baggrund af telefo-

nisk konsultation, 

- hvor mange af disse indlæggelser, der viser sig unødvendige, og 

- udgifterne forbundet med unødvendige indlæggelser." 

 

Svar: 
Der har i den senere tid været sat fokus på vagtlægeordningen, som både 

har været kritiseret for at indlægge for få patienter, og for mange patienter, 

jf. også den i spørgsmålet omtalte artikel i MetroXpress af 25. oktober 

2006. Uanset om det billede, der står tilbage, derfor kan virke lidt uklart, må 

ambitionen selvfølgelig være, at lægevagtens faglige vurdering gerne skulle 

føre til, at de patienter, der har behov for det, indlægges, - og kun dem. 

Den senere tids opmærksomhed om ordningen er en naturlig anledning til 

at vurdere, om den generelt kan forbedres.  

 

Jeg kan oplyse, at Sygesikringens Forhandlingsudvalg og Praktiserende 

Lægers Organisation, i forbindelse med den seneste fornyelse af lands-

overenskomsten om almen lægegerning fra april 2006, har aftalt senest 1. 

januar 2007 at igangsætte et udvalgsarbejde om den fremtidige akutbetje-

ning i sundhedsvæsen i den nye kommunale struktur, herunder tilrettelæg-

gelsen af vagtlægeordningen.  

 

Jeg kan endvidere oplyse, at overenskomstparterne har aftalt, at der i den 

kommende tid - som led i forberedelserne af dette udvalgsarbejde - vil blive 

gennemført en udredning af de faglige forhold omkring lægevagtsordnin-

gen. Udredningen ventes at foreligge i starten af 2007.  
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Jeg noterer med tilfredshed, at de ansvarlige overenskomstparter nu har 

taget initiativ til relativt hurtigt at gennemføre et udredningsarbejde med 

henblik på at vurdere, om – og i bekræftende fald, hvilke – initiativer, der 

kan styrke kvaliteten i vagtlægeordningen.  

 

Jeg har ikke oplysninger om, i hvilket omfang vagtlægerne indlægger pati-

enter på baggrund af telefoniske konsultationer, eller i øvrigt oplysninger 

om, i hvilket omfang der er udstedt retningslinier for vagtlægernes stilling-

tagen til indlæggelser. Jeg mener ikke, at der aktuelt er behov for yderligere 

undersøgelser på området ud over det udredningsarbejde, de ansvarlige 

overenskomstparter som nævnt allerede har igangsat. 

 

Jeg henviser i øvrigt til mine svar af 9. november 2006 på spørgsmål nr.  

532, 574 og 575, der ligeledes vedrører vagtlægeordningen. 

 

 

 


